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Nyt szám: 8/1/2024. 

A Baráti Kör Elnökségének 2023. évi beszámolója a szervezet munkájáról 

A Honvédség és Társadalom Baráti Kör Székesfehérvári Szervezetének egy éves tevékenysége 

a Közgyűlésünk által 2023. május 17-én elfogadott „Cselekvési terv”-ben definiált feladatok 

által meghatározottan, az Alapszabályban rögzített célok elérése érdekében, szervezetünk 

huszonnyolcadik évében zajlott. A beszámoló a 2024. április 1-ig megtörtént eseményeket veszi 

számba. 

2023.-24. évi fő célunk volt – a 28. éve folytatott tevékenységünk tapasztalatai alapján, a 

lehetőségeink hatékony felhasználásával, tagjaink közötti kapcsolatok megújításával, 

tevékenységünk tartalmi korszerűsítésével folytatni a honvédelem össztársadalmi ügyének még 

szélesebb körű propagálását, az eddigi eredményes munkát. 

Elsődleges céljaink 2023-2024-ben továbbra is a honvédség és a társadalom kapcsolatának 

erősítése, a hazafiság és a honvédelem fontosságára irányuló figyelem fenntartása, részvétel a 

fiatalok hazafias és honvédelmi nevelésében, a véleményformálók figyelmének ráirányítása a 

hazánk biztonságát veszélyeztető tényezőkre, a honvédség feladatainak és katonáink 

helytállásának bemutatása, a katonai hagyományok ápolása, a katonakultúra terjesztése, a 

hadtörténelem népszerűsítése, a NATO, valamint az EU közös biztonság- és védelempolitikája 

aktuális kérdéseinek bemutatása, a KEMPP szolgáltatásainak bővítése és a kiállítások 

korszerűsítése, módszertani központ jellegének erősítése. Fő feladatainkat e célok érdekében 

határoztuk meg. 

Tevékenységünk színterei városunk, Székesfehérvár, a Katonai Emlékpark Pákozd — Nemzeti 

Emlékhely, a Magyarországon található HTBK szervezetek székhelyei, a Kárpát-medence, az 

Isonzó folyó szlovén és olasz környezete. 

A változó körülmények és nehézségek ellenére munkánkkal továbbra is tartjuk kivívott 

előkelő helyünket a civil társadalomban és városunk elismert szervezetei között, amit az előző 

évi felmérés során tagságunk is fontos kérdésnek ítélt meg. 

1. A honvédség feladatainak és a katonák helytállásának bemutatása, a honvédség és 

társadalom kapcsolatának erősítése 

A honvédség feladatainak, a katonák helytállásának bemutatása, ezeken keresztül a honvédség 

és társadalom kapcsolatának erősítése érdekében az elmúlt évben is egész sor rendezvényt 

tartottuk. Kiemelkedő a Katonai Emlékpark Pákozd-Nemzeti Emlékhelyen megszervezett 

Honvédfesztivál, az Emlékparki Nyár, továbbá a különböző ünnepekhez, jubileumokhoz 

kapcsolódó megemlékezések, rendezvények sorozata. Ezek során - túllépve a járvány és a vele 

járó biztonsági előírások negatív hatásán – visszatértünk a „normál kerékvágásba”, az évek 
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hosszú során kialakított rendbe. Lassan a látogatóink is visszatértek. A témában továbbra is 

nagyon fontos szerepet játszik a hadtörténelmi témájú gyermekrajz pályázat. 

A Honvédfesztivál, mint fesztivállá nőtt hagyományőrzés, Baráti Körünk legkiemelkedőbb, 

komplex programsorozata. A XIV. Honvédfesztivál (szeptember 25-30) szépen visszanyerte 

régi fényét. Szeptember 25.-én a nyitórendezvény a hagyományos Általános Iskolák 

Honvédelmi Csapatversenye volt, melynek során a csapatok a Palotavárosi tavakat megkerülve, 

számos versenyfeladatot teljesítettek és bizonyították felkészültségüket. 27.-én a 

Honvédfesztiválok állandó programelemére, a Számháború-2023. országos hadijátékra került 

sor, amelyen 6 tanintézmény 140 tanulója vett részt igen kellemes időben a Mészeg-hegyen 

csodás földrajzi környezetben. Még ugyan ezen a napon délután, nem kimondottan a 

Honvédfesztivál elemeként, de szervezetünk közreműködésével a Magyar Női Unió és a 

Batthyány Alapítvány szervezésében a budapesti Aranybástya épületében folyt konferencia a 

„Szabadságharc női hősei” címmel. A zsúfolásig megtelt teremben neves történészek tartottak 

előadásokat, bemutatva a hölgyek lényeges hozzájárulását a forradalom és szabadságharc 

történéseihez, majd a leverését követő szerepüket a családok megtartásában. A konferencia 

zárszavát dr. Görög István, elnökhelyettesünk tartotta. Szeptember 28.-án a Haditanács 175. 

évfordulója alkalmából Sukoró Község Önkormányzatával közösen 25. alkalommal szerveztük 

és rendeztük meg a megemlékezést és imát az eredeti helyszínen, a református templomban. 

Jelen voltak a történelmi (Batthyány, Görgey és Móga) családok képviselői, a katonák, a 

hagyományőrzők, és két külföldi partnerszervezetünk (gyergyószentmiklósi és doberdói) 

képviselői is. Hagyományosan részt vett és emelte a rendezvény sikerét a Honvéd Férfikar, 

valamint a Székesfehérvár Helyőrségi Zenekar. A Honvédfesztivál legkiemelkedőbb 

eseményét – a csata emléknapját szeptember 29.-ét – - személyes részvételével tisztelte meg 

Novák Katalin, Magyarország köztársasági elnöke, valamint Szalay-Bobrovniczky Kristóf, 

honvédelmi miniszter úr is. Az alapítóelnökünkre, dr. Gyuricza Béla tábornokra, politikai 

államtitkárra történő megemlékezést követően az Obeliszknél rendezett ünnepségen miniszter 

úr tartott beszédet, amit koszorúzás követett. A résztvevő nagyszámú előkelőség az Elnök 

asszonnyal az élén a „csatatéren” folytatta a programját, ahol mintegy 3 000 diákkal együtt 

megtekintette a „Győzelemre születtek” c., dr. Matuz János dramaturg színházi rendező által 

rendezett és 300 diák közreműködésével bemutatott szabadtéri, diákszínpad jellegű előadást. 

Ezt követően a MH támogatásával honvédelmi napot szerveztünk, amin 3 000 tanuló számára 

színes katonai foglalkoztató pontokon a katonai jellegű kihívások teljesítésével folytatódott a 

nagyon gazdag műsor, amely a diákok elmondása szerint óriási élményt adott számukra. A 

program megrendezése és a nagy létszámú diák szállítása hatalmas munkát jelentett 

szervezetünk és a KEMPP munkatársai részére. A rendezvényről készített kisfilm 

megtekinthető https://www.feol.hu/helyi-kozelet/2023/10/ifjusagi-honvedelmi-nap-a-pakozdi-

csata-175-evfordulojan-video. A szeptember 29-i rendezvénybe bekapcsolódott Zdenka 

Mačicova asszony, a szlovákiai Kosuty (Nemeskosút) polgármestere is. A záró esemény a 

„Csatatéri Sokadalom” volt (szeptember 30.), amely nagyon sok érdeklődőt vonzott a Katonai 

Emlékparkba és a csatatérre. Megtekinthetők voltak a huszár és a különböző történelmi korokat 

bemutató hagyományőrzők, valamint napjaink katonáinak és high-techn eszközeinek 

bemutatói. A csatabemutató a Magyar Huszár és Katonai Hagyományőrző Szövetség 

közreműködésével, több mint 200 fő gyalogos és 40 lovas hagyományőrző részvételével folyt, 

továbbá változatos színpadi programok a Magyar Nemzeti Táncegyüttes „Talpra magyar!” 

táncjátékával, a Honvéd Férfikar műsorával és Szabó Balázs Bandája koncertjével zárult. 

Szervezetünk a programok támogatásában és a Huszár és Katonai Hagyományőrző Szövetség 

https://www.feol.hu/helyi-kozelet/2023/10/ifjusagi-honvedelmi-nap-a-pakozdi-csata-175-evfordulojan-video
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csatában résztvevő tagjai élelmezésének biztosításában vett részt. A Honvédfesztivál 

eseményei nagy és nagyon pozitív sajtó nyilvánosságot kaptak, ami tovább erősítette 

szervezetünk tekintélyét! 

A hagyománnyá vált XI. Emlékparki Nyár (június 23.-augusztus 19.) rendezvényei túlnyomó 

részben 2023-ban is a Katonai Emlékparkban folytak. A rendezvény sorozatot a 

hagyományoknak megfelelően most is Vargha Tamás parlamenti államtitkár úr, fővédnök 

nyitotta meg (június 23). Közreműködött a Székesfehérvár Helyőrségi Zenekar. A megnyitást 

követően katonanótákkal, huszárdalokkal Balogh Márton különleges hangú népdalénekes 

emléke előtt tisztelegtünk a Bekecs Együttes és O. Szabó István Jászai Mari-díjas színművész 

műsorával. A programsorozat verses improvizációs esttel folytatódott (június 30) „Megidézett 

költők” címmel. O. Szabó István Jászai Mari-díjas és Meleg Vilmos Külhoni Magyarságért-

díjas, nagyváradi színművész előadásában hallhattunk Petőfi költeményeket és részleteket a 

Toldiból. A rendezvénysorozat következő eseménye (július 14.) exc. Spányi Antal püspök úrnak 

köszönhetően a tavalyi esztendőhöz hasonlóan ismét a Székesfehérvári Egyházmegyei 

Múzeum udvarán került sorra. Meleg Vilmos és Molnár Júlia nagyváradi színművészek verses 

előadó estjét Petőfi Sándornak szentelték, verseiből válogatva „Elértem, amit ember érhet el 

…” címmel. Július 15.-én a KEMPP-ben rendeztük meg az Emlékparki nyár „Aki nem lép 

egyszerre” családi programját a család minden tagjának. A kicsiket ügyességi játékok, 

vetélkedők, kézműves foglalkozások és verbunk tanítás, a felnőtteket borkóstoló, bordal-tanoda 

és táncház várta. A nap az Arató zenekar verbunk koncertjével („Verbunkok a Kárpát-

medencéből”), Szokolay Dongó Balázs és Fábri Géza „Elindultam szép hazámból” c. 

koncertjével és esti táncházzal zárult. Az eseménysorozatot a Kossuth-, Liszt- és Artisjus-díjas 

magyar énekes, dalszerző és költő Cseh Tamás, valamint Másik János és Bereményi Géza 

közös, több nemzedék számára meghatározó jelentőséggel bíró legszebb dalaiból összeállított 

koncerttel folytattuk (július 21.) a VODKU Fiai zenekar lendületes előadásában. Az eseménysor 

következő rendezvénye (július 28.) megrázó és feledhetetlen élményt nyújtott a résztvevőknek. 

Polcz Alaine önéletrajzi ihletésű „Asszony a fronton” c. regényéből készült és Tompos Kátya 

Jászai Mari-díjas színésznő szuggesztív előadásában életre keltett felolvasó esten 

megelevenedtek a háború szörnyűségei egy fiatalasszony megpróbáltatásokkal teli életében. Az 

Emlékparki Nyár következő rendezvényén (augusztus 4.) a Székesfehérvár Helyőrségi Zenekar 

katonazenészei adtak különleges esti hangversenyt, Ruff Tamás vezetésével, bemutatva a műfaj 

változatosságát és gazdagságát. A könnyed nyáresti térzene alkalmával a katonazenekarok 

hagyományos fúvós hangszerein túl basszusgitárt és billentyűs hangszereket is megszólaltattak. 

A rendezvénysorozatot az évek óta nagy sikert arató Tolcsvay Béla Kossuth-díjas énekmondó 

Lélekdal c. előadó estjével folytattuk (augusztus 11.), aki most is elvarázsolta a közönséget.  A 

művész a „Régi és új dalok csokorba kötve, a mindenség harmóniájában” alcímű műsorában 

eddig nem hallott, közöttük a Latinovits Zoltán halálára írt, valamint a régóta a repertoárjában 

levő énekeket adott elő, amelyet vastapssal köszönt meg a hallgatóság. A rendezvénysor utolsó 

eleme (augusztus 18.) keretében a magyar állam önállóságának és függetlenségének ezeréves 

jelképe, a magyar történelem legfontosabb hatalmi jelvénye, a Szent Korona, történetéről 

hallgattunk meg érdekes előadás Csomor Lajostól, aki aranyművesként kutatócsoportjával 

elsőként vizsgálhatta meg az 1978-ban hazatért szent ereklyét. Kutatásainak legérdekesebb 

eredményeibe adott bepillantást, és foglalt állást több vitatott kérdésben. 

A sok elemből álló és szinte az egész nyarat átfogó rendezvénysorozat eseményei folyamatos 

és pozitív sajtó nyilvánosságot kaptak, ami tovább növelte szervezetünk elismertségét! 
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A Katonai Emlékpark Pákozd - Nemzeti Emlékhelyen az év elejétől késő őszig, esetenként több 

száz fő jelenlétében emlékeztünk meg a neves évfordulókról. Sajnos még mindig hiányoztak 

a Doni kápolnánál bemutatott istentiszteletek és megemlékezések. A kápolna felújítása azonban 

felgyorsult, rövidesen újra betölti rendeltetését. Májusban, mint mindig, tavaly is sok 

rendezvényünk volt. Az Európa Napon (2022. május 9.) koszorúzással emlékeztünk meg a 2. 

világháború végéről. A Velencei-tavi turisztikai évadnyitó keretében (május 12.) 

Kápolnásnyéken, a Halász Gedeon Eseményközpontban adta át Gulyás Gergely miniszter úr, a 

rendezvény védnöke a Velencei-tóért díjat dr. Görög István elnökhelyettesünk, a KEMPP 

alapító ügyvezetője részére, méltatva sok évtizedes munkáját, külön is kiemelve a katonai 

hagyományőrzésben szerzett elévülhetetlen érdemeit. Az Emlékhelyek Napján (május 13.) a 

KEMPP, mint a 2022. „Év emlékhelye” díj kitüntetettje adott helyszínt az országos program 

központi eseményeinek. Móczár Gábor a Nemzeti Örökség Intézet főigazgatója és Görög 

Viktória, az Emlékpark ügyvezetője ünnepélyes megnyitó beszédét követően az Emlékpark 

részére Baracska Község Önkormányzata zászlót adományozott. melyet Jákob János 

dandártábornok, protestáns tábori püspök és Takács Tamás ezredes, a katolikus tábori lelkészi 

kar vezetője áldott meg. Batthyány-Schmidt Margit, a Magyar Batthyány Alapítvány 

elnökasszonya – egyben zászlóanya – méltatta az Emlékpark katonai hagyományokat ápoló 

tevékenységét. Az ünnepségen az MH Székesfehérvár Helyőrségi Zenekar tolmácsolásában 

felcsendült többek között az az induló is, amit Ruff Tamás őrnagy, a zenekar vezetője a KEMPP 

részére komponált. A délelőtt folyamán dr. Botz László nyá. altábornagy úr a Magyar-Vietnámi 

Baráti Társaság elnöke nyitotta meg a Vietnámi háború befejezése 50. évfordulója alkalmából 

néhai Farkas Aladár szobrászművész munkáiból készített kiállítást. A rendezvényen megjelent 

Farkas Luca asszony, a művész leánya, akinek a kiállítás anyagát köszönhetjük. A nap folyamán 

„Minden 17-es hős marad” című, hanganyaggal kísért szabadtéri tárlatvezetésre került sor a 

lövészárokban három alkalommal. A családok és gyerekek részére is biztosítottunk élménydús 

elfoglaltságot. A nap egyik fénypontja az „Egy-Én-Is-Ég” című nagy közönségsikert aratott 

Latinovits Zoltán emlékműsor volt, amelyen fellépett Bencze Ilona Jászai Mari-díjas 

színművész, kiváló művész és Trokán Péter Jászai Mari-díjas színművész, érdemes művész. 

Hangszeren közreműködött Tolcsvay Béla Kossuth-díjas zeneszerző-énekmondó és 

Heinczinger Miklós Liszt-díjas előadóművész. Május 21.-én, a Honvédelem napján 

tárlatvezetésekkel vártuk látogatóinkat az Emlékparkban. Az óránként indult programokon 

vendégeink megismerhették az Emlékpark kültéri és beltéri tárlatait, a Magyar Honvédség 

történetét 1848-tól napjaink békefenntartásáig. A Békefenntartók napján (május 26.) 

koszorúzással egybekötött ünnepi megemlékezést tartottunk, melyen részt vettek Zdenka 

Mačicova polgármester asszony vezetésével a szlovák békefenntartók képviselői is. Harmadik 

alkalommal rendeztük meg „Szent László király ünnepét” (június 25.) a Katonai Emlékparkban 

a Tábori Lelkészi Szolgálatok által celebrált ökumenikus istentisztelettel, a Vitézek Történelmi 

Rendje Emlékművének megkoszorúzásával és a Magyar Honvédség kijelölt alegységei 

részvételével. A lovagkirály szobránál a városi megemlékezésen (június 27.) is elhelyeztük a 

megemlékezés koszorúját. Újszerű kérést teljesítettünk, amikor a Honvéd Hagyományőrző 

Egyesület Fejér Megyei Területi Szervezetének kérésére a hagyományőrző tábor résztvevői 

részére az Emlékparkban adtunk ízelítőt a honvéd, a huszár és a tüzér életből (július 18.), 

különböző elméleti és gyakorlati foglalkozások levezetésével. A hadtörténelem izgalmas 

világának felfedezését kínáltuk a Nagycsaládosok napján (augusztus 12.). Az állandó 

kiállítások megtekintése mellett, szabadtéri tárlatvezetést, a huszárságról előadást és a 

„huszárvágás” megtanítását, „harczalaki” kiképzést, lézerpuskás céllövést, Raptor lézerharcot, 

a BakaLand könnyített katonai akadálypályát, a kézigránát bemutatását és dobásának 
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gyakorlását, valamint hadtörténelmi vetélkedőket, továbbá játékos és ügyességi versenyeket 

biztosítottunk kicsik és nagyok részére, az Ifjúsági Tagozat aktív részvételével. Augusztus 

folyamán az MH 6. Területvédelmi Ezred által szervezett honvédelmi táborok résztvevői három 

alkalommal, hetente egy-egy napot a Katonai Emlékparkban töltöttek. Ezzel egyidőben a 

Budapesti Than Károly Ökoiskola kadét osztályai, 65 fővel „békatábori” programra érkeztek. 

A honvédelmi táborok és a kadétok programjai irányításában szintén az Ifjúsági Tagozat tagjai 

és önkéntesei vettek részt. A Bajtársi Egyesületek Országos Szövetsége (BEOSZ) a Katonai 

Emlékparkban rendezte meg a „Kisbajtársak Találkozója” elnevezésű programját (szeptember 

9.). A nagyszabású program megrendezéséhez 16 önkéntes közreműködését biztosítottuk. Gróf 

Batthyány Lajosnak, az első független magyar kormány miniszterelnökének szenteltük a 

Magyar Batthyány Alapítvány, a Magyar Női Unió és a Katonai Emlékpark Kft. 

együttműködésével rendezett megemlékezést (október 4.), az özvegy, gróf Batthyány Lajosné 

gróf Zichy Antónia naplójából férje fogságáról készült „TONY Szeressétek egymást és 

tiszteljétek Atyátok emlékét...” című visszaemlékezés bemutatásával Horváth Lili és 

Jászberényi Gábor előadásában. A rendezvényen részt vett Batthyány-Schmidt Margit elnök 

asszony és Tolcsvay Béla Kossuth-díjas előadóművész is. A lélekemelő előadást követően 

koszorút helyeztünk el a vértanú miniszterelnök emlékoszlopánál. A Budapest Fasori 

Evangélikus Gimnázium közel száz tanulója részvételével rendeztük meg a gróf Batthyány 

Lajosra és az aradi 13 vértanúra történő megemlékezésünket (október 6.). A megemlékezésnek 

szenteltük ugyan ezen a napon az „Arad előtt –Arad után – 175 éves a Magyar Honvédség” 

című előadást, melyet Kovács Ágota Johanna és Oláh László tagtársunk tartott a Gárdonyi 

Művelődési Házban. A rendezvényen részt vevő diákok és helyi lakosok az előadást követően 

közösen helyeztek el mécseseket a település emlékművén. Az 1956-os forradalom 67 

évfordulóján (október 20.) a Baráti Körünk szervezésében létrehozott ’56-os emlékpontnál 

tartott megemlékezésen koszorút helyeztünk el a forradalomra emlékezve. A 16 évvel ezelőtt 

kezdődött kezdeményezés szellemében az „Európai harctereken elesett katonák emléknapján” 

(november 11.) ismét megemlékeztünk a hősökről és elhelyeztük az emlékezés mécseseit. 

Hagyományainknak megfelelő módon zártuk a KEMPP 2023-as évadját (november 12.). Ennek 

első elemén a kilencedik alkalommal szervezett „Felderítők Napján” koszorút helyeztünk el dr. 

Gyuricza Béla vezérezredes úr, alapító és örökös elnökünk emléktábláján, majd a felderítők 

adtak ízelítőt fegyvereikből. A nap második elemén Görög Viktória ünnepélyesen bezárta az 

Emlékpark 14. évadját. Az évben szépen alakult a látogatók száma is, körülbelül 70 ezren 

látogattak el az intézménybe. 

November elején Pákozd községben megemlékeztünk az a 430 éve vívott első pákozdi csata 

keresztény hőseiről. Köszönet illeti Molnár Nellit a szervező munkájáért. 

2024.-ben a tavalyi évhez hasonlóan, a megszokottnál két hónappal korábban nyitotta kapuit a 

Katonai Emlékpark. 2024. január 12.-én a Doni-áttörés 81. évfordulóján, Baráti Körünk 

együttműködésével és több tagtársunk részvételével zajlott a megemlékezés, máglya-gyújtás és 

koszorúzás a Mészeg-hegyen álló, még mindig nem elkészült kápolnánál. Majd január 12-14. 

között ismét felidéztük a Don-menti csatákat a szervezetünk által kidolgozott, a „Kiket örökké 

hazavárnak” című megtapasztalást adó, kültéri sétákkal az alkalomra összeállított hanganyag 

és a harcok hanghatásai megidézésével a lövészárok rendszerben. A programot az előző évhez 

hasonlóan most is Kovács Ágota Johanna tagtársunk vezette. Március 12.-én kezdődött a 

Katonai Emlékpark 15. évada. A Magyar Tartalékosok Szövetsége Fejér Vármegyei Szervezete 

által szervezett 11. Történelmi Emlékfutás résztvevőinek beérkezése után az ünnepi beszédet a 

nemzeti emlékhellyé nyilvánításra emlékeztető sztélénél dr. Czermann János úr, a Honvédelmi 

Minisztérium stratégiáért és humánpolitikáért felelős helyettes államtitkára tartotta, amelyben 
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méltatta a történelmi helyszint. Görög Viktória, a Katonai Emlékpark Kft. ügyvezetője 

köszöntötte a megjelenteket. Ezt követően megnyitottuk a NATO Public Diplomacy Division 

(Nyilvános Diplomáciai Részleg) támogatásával, szervezetünk gondozásában készült „25 év 

szövetségben, biztonságban” című fotókiállítást, emlékezve 25 évvel ezelőtt történt NATO 

csatlakozásunkra. A kiállítás a csatlakozás előtti fontos események áttekintése után emléket állít 

a Magyar Honvédség szövetségi együttműködésben teljesített szolgálatának, és bemutatja 

napjaink fontos haderőfejlesztési eredményeit is. A fotókiállítás Sajner Gyula tagtársunk, a FEB 

elnökének munkáját dicséri. A kiállítás megnyitója után sikeresen lebonyolítottuk az idei év 

első NATO vetélkedőjét Fejér- és a környező vármegyék középiskolás kadét csapatainak a 

részvételével, melyből Oláh László tagtársunk vállalt oroszlánrészt. Március 15.-én 

„Ünnepeljünk együtt” címmel színes családi programokat szerveztünk. Benne helyet kapott a 

gyermekek részére az ólomkatona öntés, az Apródképző, valamint fakarddal a huszárvágás 

megtanítása, a hadtörténelmi gyerekfoglalkoztatókon túl a felnőttek részére szabadtéri 

tárlatvezetés „’48-ról 48 percben” címmel. A nagyon szép időben igen nagy volt az érdeklődés. 

Március 23-án az Emlékparkban a „Gyuricza emléktáblánál” emlékeztünk dr. Gyuricza Bélára, 

születésének 85. évfordulóján. A visszaemlékező beszédet elnök úr és Balsay István egykori 

polgármester úr tartotta, majd elhelyeztük tiszteletünk virágait. Ezt követően a Béla úti 

temetőben, sírjánál Borsits László nyá. vezérezredes úr gondolatai és Hajnal István ezredes úr 

a MH Szárazföldi Parancsnokság megbízott parancsnoka megemlékezése után koszorút 

helyeztünk el és hajtottunk fejet 25 éve elhunyt barátunkra emlékezve. Március 29-31. között 

sajátos Húsvéti programot kínált az Emlékpark a családoknak vetélkedőkkel, a gyermekeknek 

kreatív foglalkozásokkal, valamint szabadtéri tárlatvezetésekkel. 

A Katonai Emlékpark Pákozd - Nemzeti Emlékhely a Magyar Honvédség központi 

emlékhelye, amely mind a múlt, mind a jelen hőseinek igen sok emléket állít. A KEMPP 

szervezetünk legnagyobb értékű vagyontárgya, amely a többszáz MFt értékén túl munkánknak 

is ékes bizonyítéka. A HTBK innovációját is bizonyító park folyamatos működtetése a Katonai 

Emlékpark Kft. feladata. A parkban Pákozd Önkormányzata, a Honvédelmi Minisztérium és a 

Baráti Körünk társtulajdonos. Az üzemeltető gazdasági társaságban szervezetünk résztulajdona 

23,5%. A tulajdonnal járó kötelezettségeket eddig tudtuk teljesíteni. A legfőbb kötelezettségünk 

a park pedagógiai szakmai munkájának folyamatos segítése, és részvétel a szükségessé váló 

felújítások megszervezésében. Az Emlékpark területén lévő létesítmények életkora 14-40 év, 

így a nagy terhelés miatt is fontos a felújítás. 2022 tavaszától napjainkig egész sor munkát 

fejeztünk be: egy 15 kW-os napelemrendszer átadását, az első világháborús barakk 

tetőszerkezetének felújítását, a terasz oldalak megépítését, az új „szerzemények” (a Várkert-

bazár területén több évig látható első világháborús kiállítás bezárása után Pákozdra szállított 

bontásra ítélt anyagok) beállítását. Az azt megelőző években megtörtént a Tűzszerész-kert, a 

tűzszerészeti kiállítás elkészítése, a lövészárok felújítása. Az előttünk álló időszakban fontos a 

park szakmai munkájának megújítása, a fejlődés intenzív szakaszának megkezdése. Ennek első 

elemeként nagyértékű kiállítás fejlesztést folytat a HM, ami a látogatóközpont épületének egy 

részét érinti. 

A Nemzeti Emlékhely részét képező Doni kápolna állaga az eltelt közel 30 év alatt erősen 

leromlott és beavatkozást igényelt. Mint ismert, az Elnökség 2021. februárjában elvállalta a 

felújítással kapcsolatos munkák koordinálását, törekedve a legjobb hosszú távú megoldásra. A 

tetőszerkezet bontásánál kiderült, hogy a kápolna állapota rosszabb a vártnál. Ez nyilvánvaló 

késedelmet okozott. Exc. Spányi Antal püspök úr támogatta a felújítást, dr. Karsai Béla 

elnökünk személyesen nagy erőfeszítéseket tett és tesz a felújításért. A Székesfehérvári 

Egyházmegye beruházásaként a Bethlen Gábor Alapkezelő támogatásával 50 millió forint 

vissza nem térítendő forrásból megtörtént az Emlékkápolna környezetének megújítása, a romos 

tető lebontása. A munka 2023 őszétől ismét lendületet vett, a HM anyagi forrására támaszkodva 
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folyik a kápolna tetőszerkezetének kialakítása. A beruházás tervezetten a közgyűlés időszakára 

befejeződik, amit május 26-án a Hősök napján avatnak fel. 

A parkban működő 4 kiállításból 3 a szervezetünk tulajdona, amelyeket folyamatosan bővíteni 

kell. Ezt az elmúlt években különböző színvonalon tudtuk végezni. A 2019-es évben megalakult 

Békefenntartó emlékgyűjteményt fejlesztő munkacsoport Papp István tagtársunk vezetésével 

nagy aktivitással dolgozik. Munkájukkal sikerült elvégezni a tartalmi gazdagítást is.  

eredményeként sikerült elvégezni a tartalmi gazdagítást is. A gyűjtemény a fejlesztés 

eredményeként viszonylag rövid időn belül a tudományos kutatás előtt is megnyíló központtá 

fejlődhet. A környezet érdeklődésének változásával lépést kell tartanunk, ami a tárgyi emlékek 

megújítását és bemutatásuk korszerűsítését is magában kell, hogy foglalja. A fejlődés első 

elemeként új kiállító teret terveznek bevonni, amiben a békefenntartás hősies epizódjai kapnak 

teret. 

Összességében látható, hogy a Katonai Emlékpark Pákozd–Nemzeti Emlékhely továbbra is 

nagyszerű alaphelyszíne rendezvényeinknek. működtetése, bővítése továbbra is alapvető 

feladatunk. 

2023-ban rendeztük meg a XI. Kárpát-medencei, hadtörténelmi 

gyermekrajzpályázatunkat "Fényesebb a láncnál a kard" címmel. A rajzpályázattal Petőfi 

Sándor születésének 200. évfordulója és a modern magyar honvédség létrejöttének 175. 

évfordulója előtt tisztelegtünk. A pályázatot ismét két kategóriában („papírra vetve” és „on-

line”) hirdettük. Örömünkre szolgált, hogy nagyon sok fiatal ragadott rajzeszközt és 1756 

pályamunka érkezett a Kárpát-medence szinte minden részéből, mintegy 2000 diák 

részvételével. Az külön öröm a Covid járvány után, hogy ez volt a rajzpályázatok kezdete óta 

a második legmagasabb szám. Az alkotások harmada, több mint 500 alkotás a határon túli 

területekről érkezett. 

A gyermekrajzpályázatainkra a pályázatok 2013. évi kezdete óta a Kárpát-medencéből 

mindösszesen közel 13 000 pályamunka érkezett, melyek – tekintettel a közös alkotás 

lehetőségére – közel 15 500 gyermek művei, ami igen tekintélyes és örvendetesen nagy szám. 

A Covid járvány miatti kétéves kényszer-szünet után a gyermekrajzpályázat ünnepélyes 

eredményhirdetése az előző év után 2023-ban ismét a hagyományos módon és helyszíneken 

történt. Május 16.-án Nagyváradon a 31. Festum Varadinum rendezvénysorozat keretében 

szerveztük az ünnepélyes „külhoni” eredményhirdetést. A megjelenteket Meleg Vilmos, a 

Varadinum Kulturális Alapítvány kuratóriumi elnöke köszöntötte, majd rövid műsorral szolgált 

Molnár Júlia színésznővel közösen. Az ünnepségen jelen volt Bíró Rozália a RMDSZ 

parlamenti képviselője a román parlament külügyi bizottságának elnöke, az EU nőszövetség 

elnöke, a rajzpályázat alapításától fővédnöke, Tamar Beruchasvili, Georgia bukaresti 

nagykövete, Kecse Gabriella, a Tanoda Egyesület elnöke, dr. Karsai Béla, szervezetünk elnöke, 

dr. Görög István elnökhelyettesünk, Sajner Gyula a FEB elnöke és a főszervező Oláh László, 

az Ifjúsági Tagozat vezetője. A nagyváradi után megrendeztük a gyermekrajzpályázat 

magyarországi eredményhirdetését is, hagyományosan összekötve a Nemzeti Összetartozás 

Napjának megünneplésével (június 1.) a Szent István Hitoktatási és Művelődési Ház Szent 

István termében. Az eseményen Vargha Tamás úr, a Honvédelmi Minisztérium parlamenti 

államtitkára, miniszterhelyettes méltatta tevékenységünket és a díjazottakat. Az ünnepségen a 

gyermekeken és szüleiken kívül részt vett exc. Spányi Antal, a Székesfehérvári Egyházmegye 

megyéspüspöke, Deák Lajosné Székesfehérvár Önkormányzatát család- és nemzetpolitikai 

ügyek tanácsnoka, dr. Eleki Zoltán ezredes, a Honvéd Vezérkar Kiképzési Csoportfőnökség 
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csoportfőnök-helyettese, Görög Viktória a KEMPP ügyvivője, valamint Sipos Gábor a Honvéd 

Kulturális Egyesület elnöke. Szervezetünket dr. Görög István elnökhelyettes és Sajner Gyula 

FEB elnök képviselte. Összesen 320 díjat (Arany-, Ezüst- és Bronzceruza, Különdíj) adtunk ki. 

Valamennyi résztvevő emléklapot is kapott. 

A Magyar Kultúra Napján (2024. január 22.) immár tizenkettedik alkalommal hirdettük meg az 

idei Kárpát-medencei, hadtörténelmi gyermekrajzpályázatunkat. Ebben az évben a 

kezdeményezésünk címe: „Beállok rózsám katonának”, egy régi katonanóta szövegéből 

kiemelve, mely a katonává válást hangsúlyozza. Pályázatunkat ebben az évben is a már ismert 

két kategóriában hirdettük meg. A beadási határidő március 15. volt A pályamunkák 

beérkezése, nyilvántartásba vétele, feldolgozása és digitalizálása folyik, megkezdődik 

zsűrizésük, és a kiállítás előkészítése. 

Május 16.-án a Fejér Vármegyei Területi Védelmi Bizottság és szervezetünk közös 

szervezésében a Tiszti Klub színháztermében előadást tartott dr. habil. Balajti István 

alezredes, hadmérnök, a Debreceni Egyetem docense „Korszerű légvédelmi vezetési rendszer 

elvek (Korunk szakmaspecifikus hadmérnöki megvalósíthatósági elvárásaihoz és 

képességeihez igazítva.)” címmel. 

A pandémia időszaka után ismét sikeresen rendeztük meg a „Fehérvár köszönti katonáit” 

ünnepi gála estet (2023. május 17.) a Vörösmarty Színházban a közelgő Magyar Honvédelem 

napja alkalmából. Dr. Cser-Palkovics András polgármester úr ünnepi köszöntőjében nagyra 

értékelte, hogy ma hazánkban békében élhetünk, amiért köszönetet mondott a katonáknak és a 

katonacsaládoknak. Hangsúlyozta, hogy Székesfehérvár soha nem feledkezett meg a katonák 

megbecsüléséről, majd átadta a Magyar Királyi 17. Honvéd gyalogezred parancsnoka 

tiszteletére az Önkormányzat által alapított Sipos Gyula Díjat az MH. 1. Tűzszerész és 

Folyamőr Ezrednek. A rendezvényen huszonegyedik alkalommal adták át a Honvédség és 

Társadalom Baráti Körök Országos Közhasznú Szövetsége legrangosabb elismerését a 

Gyuricza gyűrűt. Külön öröm számunkra, hogy az egyik kitüntetett főtiszteletű Jákob János 

dandártábornok, protestáns tábori püspök úr, szervezetünk tagja volt. A nagysikerű 

rendezvényen az egyesített MH. Székesfehérvár Helyőrségi Zenekar, az Alba Regia 

Szimfonikus Zenekar vonóskara és a 12 éve alakult Alba Stúdió Zenekar adott hangversenyt 

Ruff Tamás vezénylésével. Közreműködött Ruff Nikolett és Kovács Áron énekművész. 

Május 18-án dr. Karsai Béla, elnökünk nyitotta meg a szervezetünk által készített „Fejezetek 

a 175 éves Magyar Honvédség történetéből – Magyar katonák a nemzetközi 

békefenntartásban és a NATO tagságunk” című kiállítást a dunaújvárosi Intercisa 

Múzeumban. A megnyitó rendezvényen a városi képviselő testület több tagja és dunaújvárosi 

barátaink is megjelentek. Már a kiállítás tervezésekor is megfogalmazódott bennünk, hogy az 

élmény növelhető, ha a kiállítást „élővé tesszük”. Ennek szellemében július 6-án az Ifjúsági 

Tagozatunk három tagja színes programmal várta a múzeumban és az épület előtti téren a város 

egyik napközis táborának résztvevőit. A gyermekek Papp István tagtársunk, korábbi 

békefenntartó tiszt személyes vezetésével sok érdekességet hallva tekintették meg a kiállítást, 

megtanulták a „huszárvágást” és az 1848/49-es szabadságharc harcalaki mozdulatait, valamint 

lézerpuskás céllövésben bizonyíthatták ügyességüket. A sikeres tárlat októberig volt 

megtekinthető. 

November 21.–én a Fehérvár Tiszti Kaszinóval együttműködésben szerveztünk 

biztonságpolitikai rendezvényt a volt Tiszti Klub színház termében, melynek házigazdája dr. 

Lippai Péter dandártábornok, a NKE HTK dékánja, előadója dr. Kaiser Ferenc az egyetem 
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docense volt. „Merre megy a világ?” címmel. A sikeres előadás az orosz-ukrán háború 

eseményei kapcsán boncolgatta a kialakuló új világrend problémáit. 

Március 24-én 22 alkalommal vettünk részt a város helyőrségparancsnokával közösen 

szervezett hagyományos Virágvasárnapi zenés áhítaton a Budai úti Református templomban. 

Az áhítat szolgálatát Berze János a Budai úti Református Egyházközség lelkipásztora végezte. 

Ezt követően bemutatásra került a Ruff Tamás őrnagy, karnagy által az alkalomra összeállított 

nagyszerű műsor, amiben közreműködött a Székesfehérvár Helyőrségi Zenekar, Nagy Péter 

színművész és Rezsnyák Róbert operaénekes. A műsor minőségét jól jellemzik Kodály Zoltán 

szavai: „Lehet élni zene nélkül is. A sivatagon át is vezet út. De mi azt akarjuk, hogy az ember 

ne úgy járja végig élete útját, mintha sivatagon menne át, hanem virágos réteken.” 

Közismert, hogy szervezetünk a Béri Balogh Ádám Baráti körrel együttműködésben igen 

komoly szerepet vállalt II. Rákóczi Ferenc fejedelem szobrának Székesfehérváron történő 

felállításában, felavatásában, mely 2022. október 1-jén nagy érdeklődés mellett megtörtént Az 

előző évhez hasonlóan, március 27.-én a fejedelem születésnapján, a szobornál 

hagyományteremtési célú ünnepélyes koszorúzásra ez évben is sor került. A II. Rákóczi Ferenc 

Magyar-Angol Két Tanítási Nyelvű Általános Iskola diákjainak ünnepi műsora után Lehrner 

Zsolt alpolgármester úr mondott ünnepi beszédet. Dr. Póczos Géza a Béri Balogh Ádám Baráti 

Kör elnökének ünnepi köszöntője után megkoszorúztuk az emlékművet. A továbbiakban is 

támogatjuk a fejedelem születésnapja alkalmából szervezett bensőséges megemlékezéseket. 

Április első napjain a szobrot átadtuk a városnak. 

2. Hazafias, honvédelmi nevelés 

Továbbra is kiemelkedő jelentőségűnek és eredményesnek tartjuk a járvány után újra aktívabbá 

váló a fiatalok hazafias, honvédelmi neveléséhez kapcsolódó tevékenységünk folytatását. Két 

évtizedes tapasztalataink alapján a Covid időszakában felülvizsgált és új elemekkel gazdagított 

Hazafiság Iskolája programot nagy akarással folytattuk. Sikeresen bonyolítottuk le a nyári 

honvédelmi és az egy-egy hetes nyári táborokat, és ismét részt vettünk a különböző 

sportrendezvényeken is. 

Ismert, hogy a 2011 szeptemberében megkezdett Hazafiság Iskolája programot 2017 óta 

„tanévi-, valamint „nyári szünidői-változat”-ban is folytatjuk. A projekt még teljesebbé tétele 

érdekében az Emlékpark mellett az adott oktatási intézményben, sőt még a határainkon túl is 

tartunk kihelyezett programot. 2023 tavaszán mindössze három, kisebb létszámú Hazafiság 

Iskolája programot tudtunk megrendezni, de ezt több egyedi iskolai programmal próbáltuk 

ellensúlyozni. Hadtörténelmi előadásokat és programokat rendeztünk a Kápolnásnyéki 

Vörösmarty Mihály Általános Iskola két osztályának, Velencén a Dr. Entz Ferenc 

Szakképzőben illetve Sárisápon. A nyár során számos, mások által szervezett táborok 

résztvevőinek is komplex hadtörténelmi programokat biztosítottunk a Katonai Emlékparkban. 

2023. szeptember elején az Ifjúsági Tagozat hat tagja közreműködésével megkezdődtük a 

Vörösmarty Mihály Általános Iskola mintegy 250 tanulójának a felkészítését a szeptember 29-

i, szabadtéri, diákszínpad jellegű előadásra. Ez az esemény egy több felkészítő foglalkozásból 

álló sorozat első állomása volt. 

2023. szeptember 26.-án a „Hazafiság iskolája” 13. évfolyamát nyitottuk meg a KEMPP-ben, 

az MHP. és Székesfehérvár MJV. Önkormányzatának támogatásával. A rendezvényt dr. Karsai 

Béla elnök úr nyitotta meg, melyen a mezőfalvai Petőfi Sándor Általános Iskola 150 tanulója 

vett részt. Az eseményre meghívtuk a Dunaújvárosi Tankerület vezetőjét, szakmai munkatársait 
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és a hozzájuk tartozó iskolák több igazgatóját is, azzal a céllal, hogy számukra is bemutassuk 

pedagógiai programunkat és kapcsolatot építsünk ki velük. Az azóta eltelt idő igazolta, hogy ez 

is jó kezdeményezés volt, erősödött a kapcsolatunk több dunaújvárosi tanintézménnyel. Az őszi 

időszakban két nagy létszámú iskola jött el a Hazafiság Iskolája programunkra a Katonai 

Emlékparkba, illetve Biharnagybajomban megrendeztük pedagógiai programunkat a helyi 

iskola 1-8. évfolyamai számára. A számok jól mutatják, hogy az iskolák igényt tartanak ránk, 

mi komolyan helyt állunk, és továbbra is kiemelkedően fontosnak tartjuk a fiatalok hazafias, 

honvédelmi neveléséhez kapcsolódó munkánk folytatását. A lehetőségek szélesítésével a 

résztvevő összes diák és tanár teljes számát azonban még megbecsülni sem lehet, mivel a filmek 

és a digitális anyagok nagyon sok lehetőséget biztosítanak. 

2024. január 16-án a pedagógiai programunk kihelyezett munkaformáját alkalmazva 

Tiszasziget általános iskolájába vittük el a programunkat, annak tartalmi elemeit és a 

hadtörténelmi alapú hazafias nevelést támogató fontos üzenetét. Az általános iskola valamennyi 

tanulója (1-8. évfolyam, 130 diák) részt vett a programban, melyről elismerően nyilatkozott az 

iskola vezetése, teljes tantestülete, illetve a programunkat megtekintette a település 

polgármestere is. 2024 márciusában – elsősorban a Fejér Vármegyei Védelmi Bizottság 

kérésére és támogatásával – három kihelyezett Hazafiság Iskolája programot is rendeztünk, 

(Szabadegyházán, Dégen és Dunaújvárosban), illetve két iskola – összesen 205 diák és 18 

pedagógus részvételével - a Katonai Emlékparkban kapcsolódott be a pedagógiai 

programunkba. 

A fiatalok hazafias és honvédelmi nevelésének egyik hatékony eleme a Kadét programban 

résztvevő tanulók ismereteinek bővítése, a honvédelemhez való kötődésük erősítése. Ennek 

érdekében egyre több olyan tanintézménnyel vettük fel a kapcsolatot, ahol kadétképzés is 

folyik. 

A Bajtársi Egyesületek Országos Szövetsége (BEOSZ) a Katonai Emlékparkban harmadik 

alkalommal rendezte meg a „Kisbajtársak Találkozója” elnevezésű programját szeptember 

9.-én. A nagyszabású program megrendezéséhez ez alkalommal is 16 tagunk önkéntes 

közreműködésére volt szükség. 

A „NATO az iskolatáskában” projektünket 2019 óta a NATO Brüsszeli Parancsnokság 

támogatásának hiányában továbbra sem tudtuk végezni, nem sikerült forrást szereznünk. 

Nagyon sajnáljuk, mert egyrészt komoly tapasztalatra tettünk szert, másrész meglehetősen nagy 

volt az érdeklődés e rendezvények iránt. Bízunk a folytatásban. A 18. alkalommal megrendezett 

Budapest Futófesztivál-NATO futáson (szeptember 24.) a szervezők ismételten felkérték 

szervezetünket a NATO tájékoztató sátor működtetésére. Szívesen teszünk eleget a felkérésnek, 

mert ezzel is népszerűsítjük szervezetünket és a Katonai Emlékparkot. Örömteli, hogy néhány 

tagtársunk és önkéntes közreműködőnk teljesítette a futótávot. 

Megrendeztük az egy hetes időtartamú (június 17.-25.) XI. Ifjúsági Honvédelmi Tábort, 

melynek immár második alkalommal biztosított helyszínt és tökéletes körülményeket a 

Baranya Megyei Gyermek és Ifjúsági Alapítvány Balatonfenyvesi gyermeküdülője. A tábor a 

nyár örömeinek (fürdés, éjszakai gyalogtúra, bátorságpróba, kisvonatozás) maradéktalan 

biztosítása mellett lehetőséget nyújtott a hadtörténelemmel és a honvédelemmel való 

élményszerű találkozásra, a gyermekek ismereteinek gazdagítására, az egészséges és sportos 

életmód népszerűsítésére, a közösségi élet erősítésére és az egyéni képességek fokozására. A 

gazdag program hadtörténelmi témájú előadásokat, vetélkedőket, hagyományőrző programokat 

is tartalmazott, megelevenedtek az 1848/49-es szabadságharc katonáinak hőstettei, de napjaink 
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katonai jellegű feladatai, a békefenntartás és NATO tagságunk aktualitásai is. Nem hiányoztak 

a honvédelmi versenyek, a lézerpuskás céllövészet és a nagy sikert aratott Raptor lézerharc 

játék. A sort a sok sportlehetőség és a közösségi programok tették teljessé. A tábor sikeréhez 

idén is nagyban hozzájárult a Honvédelmi Sportszövetség támogatása, amelyért ezúton is 

köszönetet mondunk. 

Negyedik alkalommal szerveztünk a KEMPP-pel és a Fejér Megyei Védelmi Bizottsággal 

együttműködésben, a Honvédelmi Sportszövetség támogatásával az Emlékparkban július 3 – 

21. között három egy-egy hetes időtartamú, új nevet kapott „Terepszínű hadtörténelmi nyári 

táborunk”-at a nyári vakáció hasznos és tartalmas eltöltésére 15-20 főből álló csoportokban, 

8-14 éves gyerekek részére, összesen mintegy 60 gyermek részvételével, sok családnak 

segítséget adva a gyerekek nyári elhelyezéséhez. Az Emlékpark által nyújtott helyszínen a 

résztvevők azonos program alapján lehettek részesei az élménydús programoknak, azzal a 

céllal, hogy gyarapodjon történelmi tudásuk, az iskolai tananyag gazdagításával, napjaink 

katonai tevékenységeinek megismerésével alakuljanak ki, erősödjenek a hazához és a 

honvédséghez kapcsolódó érzéseik, ismerkedjenek meg hadtörténelmünk elmúlt 175 

esztendejével. 

A sportrendezvényekben való részvételünk is lassan visszatér a régi kerékvágásba. A 

Táborfalván megrendezett HM Feszt rendezvényén a Katonai Emlékpark megjelenítése ismét 

az Ifjúsági Tagozat önkéntesei közreműködésével valósult meg (szeptember 16.) A Sárisápi 

Gyermekekért Alapítvánnyal, illetve a Sárisápi és az Annavölgyi általános iskolákkal való 

többrétű együttműködésünk újabb állomásaként közreműködtünk a Sárisápon megrendezett 

honvédelmi lövészverseny megrendezésében (november 14.), majd segítettünk egy 

nagyszabású honvédelmi verseny megrendezésében. (november 22.)  Továbbra is várjuk a régi 

partnerek jelentkezését, és mi is keressük őket. 

3. Együttműködés a határon túli magyar szervezetekkel 

A Covid-járvány hatása külföldi kapcsolataink terén is lassan homályba vész. 2023-ban is sokat 

tettünk, hogy ez így legyen. 

A Baráti Körünk ismét meghívást kapott a XXVIII. Partiumi és Bánsági Műemlékvédő és 

Emlékhely Társaság helytörténeti konferenciájára, melyet ez alkalommal Nagyváradon 

rendeztek meg (szeptember 2.-án). Az eseményen szervezetünk képviseletében Oláh László 

tagtársunk, az Ifjúsági Tagozat elnöke előadásban mutatta be szervezetünk tevékenységét, kitért 

az 1848-49 forradalom és szabadságharc 175. évfordulójára tervezetett rendezvényekre, az 

ifjúság hazafias nevelése rendezvényeire és tapasztalataira, majd átadta Elnökségünk elismerő 

oklevelét és ajándékát Dukrét Géza úrnak, a konferenciák szervezőjének. 

Szeptember 7.-én kis küldöttségünk részt vett Gyergyószentmiklós határában a Gac-oldali 

tragédia 79. évfordulóján rendezett megemlékezésen és koszorúzáson. A Baráti Körünk által 

15 éve felállított emlékműnél rendezett megemlékezésen Oláh László tagtársunk, az Ifjúsági 

Tagozat vezetője mondott beszédet. Mint ismert hetvenkilenc éve nyugszik itt a Magyar Királyi 

„Szent István” 3. Honvéd Gyalogezred tábori pótezredének 159 székesfehérvári katonája, akik 

egy szovjet előőrs betörése nyomán haltak hősi halált. A delegáció – melynek tagja volt még 

Geguss Ákos és Szegleti Tamás is – meglátogatta a Gyilkos-tó partján 10 évvel ezelőtt, a 

szervezetünk által támogatott és felállított Szent István emlékművet is. Az erdélyi 

megemlékezéssel egy időben Székesfehérváron a Gyergyó Emlékparkban néma 
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megemlékezésen fejet hajtva tisztelegtünk hőseink emléke előtt, és koszorút helyeztünk el a 

Gyergyói emlékkőnél. 

A HM meghívására szeptember elején szervezetünk delegációja dr. Karsai Béla, dr. Görög 

István és Sajner Gyula is részt vett az első világháború olaszországi központi emlékhelyén, a 

Monte Grappa hegyen, a Sacrario Militare di Cima Grappa nevű első világháborús 

emlékhelyen rendezett zászlóavatási ünnepségen, ahol az olasz és a magyar honvédelmi 

miniszterek közösen avatták fel a Magyar Lobogót. A piavei arcvonalhoz kötődő emblematikus 

helyszínen több mint 12 ezer olasz és több mint 10 ezer osztrák–magyar katona nyugszik. Mint 

ismert az első világháború itáliai frontjának Isonzót, Doberdót és a térség más részeit a magyar 

feltöltésű gyalogezredek védték, sokszor hatalmas veszteségek árán. Az ünnepségen Szalay-

Bobrovniczky Kristóf honvédelmi miniszter úr emlékeztetett, az alpesi fronton harcoló 

katonáknak nemcsak a tömeges pusztítás akkori legmodernebb katonai eszközeivel, de a 

természet adta nehézségekkel, a téli hegyi körülményekkel is meg kellett küzdeniük, mégis 

helyt álltak, mert „…erre kötelezte őket esküjük, a bajtársiasság, és az örök katonabecsület. 

Tisztelet jár tehát mindazoknak, akiket nemzetiségüktől függetlenül szólított a hegyre a 

kötelesség” – hangsúlyozta miniszter úr beszédében. Mostantól az olasz és az osztrák mellett 

nemzeti lobogónk is jelzi a magyar katonák emlékét. Az emlékhelyen fejet hajtott dr. Kövér 

László az országgyűlés elnöke és több országgyűlési képviselő is. 

A határon túli kapcsolataink erősödését és szélesedését jól jelzi a Felvidék-i Kosuty 

(Nemeskosút) településsel való együttműködésünk, amellyel tavaly március 18-án 

együttműködési megállapodást is kötöttünk. Ez a kapcsolatunk rendkívül élő. A beszámolóban 

már jelzetteken túl dr. Görög István elnökhelyettes és Sajner Gyula FEB elnök november 

közepén a településen berendezték azt a kiállítást melynek egyik részét a Kárpát-medencei 

gyermekrajzpályázataink adták, másik részét a Krajczáros Alapítvány, a béke iránti vágyat 

erősítő témájú képzőművészeti alkotásai biztosították. Az ünnepélyes megnyitón jelen volt 

mintegy 50 fő, élükön Zdenka Audi Mačicova asszony, parlamenti képviselő, polgármester, 

továbbá a Pro Veteranum Egyesület elnöksége és Slivenszky Bertalan nyá. ezredes, valamint 

Szabó László galántai szobrászművész. 

Október elején kegyeleti emlékutat szerveztünk Aradra. Baráti Körünk szervezésében 36 fő 

indult útnak, hogy felkeresse az 1848-49-es szabadságharc befejező napjainak helyszíneit. 

Látogatásunk első elemeként megtekintettük a világosi fegyverletétel helyszínét és a szerződés 

aláírásnak pontos helyét. Felkerestük a gyalázatos aradi helyszínt, és feldolgoztuk annak 

történetét, fejet hajtottunk a szabadságharc mártír tábornokai emléke előtt. Október 6-án 

koszorút helyeztünk el a vesztőhelyen lévő síremléken. Ezt követően látogatást tettünk 

Máriaradnán, ahol megtekintettük a katedrálist, majd Marosillye tarületén felkerestük Bethlen 

Gábor fejedelem szülőházát. A korábban romokban álló emlékhely megmentése Böjte Csaba 

szerzetes úr, a Szent Ferenc alapítvány elnökének érdeme, akinek szervezete gondozza és 

mutatja be ma is a megújult emlékhelyet. Vajdahunyad vára az elmúlt évek során teljesen 

felújításra került. Az utolsó munkafolyamatok zajlanak, így egy rendkívül szép és színvonalas 

valóban királyi vár tekinthető meg. A napot Piski felkeresésével zártuk. 1849. február 9-én a 

Sztrigy folyó felett épült 40 méteres piski fahíd védelméért óriási harcot vívott a Bem József 

tábornok vezette magyar és a támadó osztrák csapat. A kb. 1500 fő elesett katonát a híd 

közelében ma is álló fogadó udvarán temették el, a tömegsírt egy 1920 után ledöntött obeliszk 

hirdette. Az obeliszket a romos épületet megvásárló Böjte Csaba szerzetes újra fel kívánja 

állítani, ami köré egy emlékhelyet tervez létrehozni. Az első munkálatok már elkészültek. A 
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szerzetes úr személyesen tájékoztatta a csoportunkat, és kért fel bennünket a támogatásra. Az 

utolsó napon a Csernakeresztúron eltöltött éjszakát követően Temesváron tettünk látogatást. 

Kapcsolataink további erősítése, illetve nemzetünk hadtörténelmi emlékeinek ápolása 

érdekében Baráti Körünk kis csoportja indult Dévára és Piski településre, és vett részt 2024. 

február 10.-én Déván a Piski csata 175. évfordulóján rendezett megemlékezésen. A delegációt 

dr. Görög István elnökhelyettes vezette, tagja volt három felnőtt, valamint 2-2 általános-, illetve 

középiskolás tanuló a városunkból. A rendezvényhez kapcsolódva, folytatva az ősszel 

megkezdett megbeszélést, tárgyalást folytattunk Böjte Csaba és Zólya Levente László úrral a 

Szent László Alapítvány elnökével a piski csata emlékének megőrzésére készült emlékmű újra 

állításáról. Az emlékmű felállítása kb. 10 mFt-ba kerül, amit közadakozásból terveznek 

előteremteni. Megállapodtunk, hogy a gyűjtés érdekében együttműködünk. Az adakozást kérő 

felhívásunkat március 16-án e-mailben elküldtük tagjainknak. 

Az orosz-ukrán háború elhúzódása miatt egyre nagyobb segítség szükséges Kárpátalján. Ennek 

szellemében az Ifjúsági Tagozat három tagja vállalt immár több alkalommal is egy hetes 

önkéntes munkát Kárpátalján, ahol a Máltai Szeretetszolgálat önkénteseiként segítettek az 

adományok rendezésében és a távolabbi területekre történő eljuttatásában. 

4. Szervezeti életünk 

Szervezeti életünk fontos alapvető jellemzője, hogy munkánk jogi feltételrendszere rendezett. 

A meghatározott okmányokkal rendelkezünk. Azok minden fontos információt tartalmaznak. 

Annak ellenére, hogy tagságunk az előző évi felmérés során nem talált kivetni valót e 

dokumentumainkban, terveztük az Alapszabályunk átfogó felülvizsgálatát, de nem maradt rá 

kapacitásunk. Ezt a célunkat azonban nem adtuk fel, és a következő évi közgyűlésünkre 

szeretnénk beterjeszteni, miután tagjainknak is rendelkezésére bocsájtottuk véleményezés 

céljából. 

Tiszteletbeli elnökeinkkel, dr. Cser-Palkovics András és Warvasovszky Tihamér urakkal a 

kapcsolatunk folyamatos, élő, csak úgy, mint a Felügyelő Bizottsággal. A FB elnöke 

rendszeresen részt vesz az Elnökség értekezletein, észrevételeivel már a döntés előkészítésének 

szakaszában hozzájárul eredményeinkhez. A bizottsági vizsgálat észrevételeit, megjegyzéseit 

hasznosítjuk. 

Az Elnökség munkája továbbra is sokirányú, dinamikus és folyamatos volt, Fontos 

megjegyezni, hogy a Doni kápolna felújításával jelentős többletmunkát is magunkra vállaltunk. 

E téren munkánkat siker koronázta, amint arról már szóltunk. Elnökségi ülés nem maradt el. Az 

előző Közgyűlés óta 5 ülésen 35 napirendi pontot tárgyaltunk, 10 határozatot hoztunk. 

Május 17.-én Baráti Körünk a Városháza Dísztermében megtartotta éves Közgyűlését, melyen 

az évente előírt napirendi pontokon kívül az Elnökség, a bizottságok és a küldöttek választására 

is sor került. A tagság valamennyi napirendi pontot elfogadta, az előző Elnökséget, valamint a 

bizonyos fokig módosított bizottságokat és küldötteket egyhangú nyílt szavazással választotta 

meg. Közgyűlésünket személyes részvételével megtisztelte dr. Simon László főispán, dr. Cser-

Palkovics András polgármester, dr. Varga József a HTBK OKSZ elnöke, együttműködő partner 

szervezeteink vezetői, illetve képviselői, valamint a városban állomásozó katonai alakulatok 

parancsnokai, illetve megbízottai. A rendezvényen felszólalt polgármester úr, Buth Sándor, 

Oláh László, Szentes László tagtársunk, Görög Viktória a KEMPP ügyvivője, valamint dr. 

Varga József a HTBK OKSZ elnöke. A Közgyűlés elismerések átadásával fejeződött be. 
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Belföldi kapcsolatrendszerünk rendezett, jól működik és folyamatosan fejlődik. Kapcsolatot 

ápolunk és tartunk Székesfehérvár Megyei Jogú Város Önkormányzatával, Pákozd és Sukoró 

Önkormányzatával, a Polgárőr Szövetséggel, a Krajczáros Alapítvánnyal, a Honvédelmi 

Sportszövetséggel, a Katonai Emlékparkkal és az Echo Innovációs Műhellyel. Utóbbival a 

megállapodás megújítását tervezzük. 

Baráti Körünk rendezvényei évek óta folyamatosan helyet kaptak a médiában (Fejér Megyei 

Hírlap, Fehérvár Rádió, Fehérvár Televízió). Kiemelkedik a Vörösmarty Rádió és a Fehérvár 

TV, ahol rendszeresen közöltük a szervezet híreit. A köztársasági elnök asszony látogatása 

nyilván elérte az országos médiát is. 

Tagságunk tájékoztatása jónak mondható, amit az előző évben végzett felmérés is igazolt. 

Ebben fontos szerepe van, hogy megújítottuk a mai kornak megfelelő digitális térbeni 

lehetőségeinket. Mind PC-ről, mind mobil telefonról jól követhető reszponzív honlapjaink 

(www.htbkszfvar.hu, www.mivagyunkanato.hu, www.kempp.hu) a vélemények alapján is 

szépek, színesek, tartalmasak, naprakészek, biztosítják mind a szelektív, mind a teljes körű 

informálódást. Köszönet érte a kialakítóknak és Törzsök Erzsébetnek. A tájékoztatásban fontos 

szerepet játszanak az e-mail-ek is. Ebben az évben e téren is igyekeztünk előre lépni. Hírlevelet 

adtunk ki több ízben is, hogy felhívjuk a tagság figyelmét a következő időszak fontosabb 

eseményeire. Az eredmények azt bizonyítják, hogy ez még mindig nem elegendő, további új 

formákon kell gondolkodnunk. 

Szervezetünket ebben az évben is több fájó veszteség érte. Elhunyt tagjaink: Sükösd Géza, 

felesége Sükösd Gézáné, Erzsike, és Szilassy László tagtársunk. Nyugodjanak békében 

Tagjaink száma 170 fő. Tudjuk, a tagtoborzás terén nem lehet pihenő. Folyamatosan 

igyekszünk pontosítani tagságunk adatait. Adataink szerint tagságunk átlag életkora magas, 

meghaladja a magyar nyugdíjkorhatárt. A nő – férfi tagok száma és aránya is messze van az 

optimálistól. Ezek évek óta jelzik a szükséges előrelépés irányait. 

Szervezeti életünk évek óta fennálló nehézsége, hogy eredményeinket a tagság kisebbik 

részének bevonásával érjük el. Továbbra is jellemző egy kisebb csoport részéről a lendületes 

cselekvési kedv, több tagunk esetében viszont a passzivitás. E téren tettünk kezdeményezéseket, 

figyelembe véve az előző évben végzett felmérés tapasztalatait is, de nem sok eredményt értünk 

el. 

A tagdíjfizetés tendenciája hasonló az előző évekéhez, pedig ezen változtatni kellene. 

Hangsúlyosan kérjük tagjainktól a tagdíjak időbeni befizetését és a fizetési fegyelem betartását. 

A már említett kirándulást szerveztük. 

Az Ifjúsági Tagozatunk a 2016. augusztus 24-i megalakulása óta a 20 fős létszámát 24 főre 

növelve önzetlenül, hallatlanul nagy munkát végzett és végez szervezetünkben. Ezekre a 

beszámolóban több helyen is kitértünk. Tagjaira minden rendezvényen számítani lehet, amiért 

nagy köszönet jár valamennyiüknek, külön is vezetőjüknek, Oláh Lászlónak. 

Szenior Tagozatunk azonban nem tud talpra állni. Erőfeszítéseink nem érnek el eredményt. 

Lassan eljön az idő, amikor el kell gondolkodnunk a létjogosultságáról. 

Folytattuk a 2016-ban indult, „Fecsegő, avagy arcok, harcok, emberek” című beszélgető 

estjeinket. A beszámolási időszakban vendégünk volt Bobory Zoltán költő, író, szerkesztő, a 

Vörösmarty Társaság és a Lánczos-Szekfű Ösztöndíj Alapítvány Kuratóriumának elnöke 

(május 29.), Dávid Zoltán a MÁV Előre SC-Foxconn férfi röplabdacsapatának a vezetőedzője 

http://www.htbkszfvar.hu/
http://www.mivagyunkanato.hu/
http://www.kempp.hu/
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és az est meglepetés vendége Takács Milán, a csapat egyik legjobbja (június 19.), Nagy Judit, 

a Székesfehérvári Szabad Színház művészeti vezetője (szeptember 25), Ocskay Gábor, 

jégkorong edző, a magyar és a székesfehérvári jégkorong meghatározó személyisége (október 

30.), Bagó Bertalan a Vörösmarty Szinház művészeti vezetője, rendezője és színésze (2024. 

január 15.), Majoros Andor és Majoros Róbert, az Alba Regia Táncegyesület vezetői (2024. 

február 28.), Kollár Endre és Stégner Lajos Vietnamban szolgált békefenntartók (2024. március 

25.). A Silye Sándor által vezetett színvonalas beszélgetéseknek szinte állandó, de létszámában 

jelentősen bővíthető közönsége van. 

November 30.-án tartottuk Baráti Körünk évzáró rendezvényét a volt tiszti klub 

színháztermében, melyen részt vett Warvasovszky Tihamér úr, Baráti Körünk tiszteletbeli 

elnöke is. Az évzáró rendezvényen dr. Karsai Béla elnök és dr. Görög István elnökhelyettes úr 

foglalta össze a 2023-as évben végzett munkát, tevékenységünket és eredményeinket. Az 

eseményen megemlékeztünk az elmúlt hetek fájdalmas veszteségeiről. A rendezvény végén 

számos tagtársunk és támogatónk (összesen 56 fő) vehette át elnök úrtól az egyedi 

tárgyjutalmat, majd állófogadás zárta a rendezvényt és az évet. 

Munkánkat felsőbb szinten továbbra is elismerik. Nagy megtiszteltetésként értékelhető, hogy 

dr. Görög István elnyerte a Velencei-tóért díjat, továbbá, hogy szervezetünk ünnepélyes keretek 

között megkapta a „Széchenyi Díj A Közügyekért” elismerést. A díjban részesült négy 

tagtársunk is: dr. Karsai Béla, Kollár Endre, Sajner Gyula és dr. Sorosy Tamás (2023. október 

7.). 

Összességében a leírt sorok jól mutatják, hogy Baráti Körünk az elmúlt egy évben is 

eredményes munkát végzett, a Cselekvési Tervben rögzített feladatokat, az Elnökség hatékony 

irányításával jó színvonalon teljesítette. Kijelenthető, hogy ismét sikeres évet zártunk, több 

területen is előre léptünk. Munkánknak több kézzel fogható eredménye van. Láthatóan azonban 

továbbra is vannak nehézségek, amelyek megoldására újabb erőfeszítésekre van szükség. 

Székesfehérvár, 2024. április 11. 

Elnökség 


